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سبك تبليغ

  مهدي ارجمند
 شايد شما هم اين لطيفه را شنيده باشيد كه از يك نفر 
مي پرسند نظر شما درباره آگهي هاي تلويزيوني چيست؟ 
و طرف مي گويد: خيلي خوبه فقط بين آگهي ها خيلي 

فيلم و سريال پخش مي كنند. 
اين لطيف��ه نقدي رندانه ب��ه وضعيت تبليغ��ات صدا و 
سيماست كه بين مردم كوچه و بازار رواج يافته و هر كس 
با ادبيات خودش به شيوه تبليغات صدا و سيما و پخش 

آگهي ها انتقاد مي كند. 
آگهي هايي طولاني و تكراري كه هر بيننده اي را خسته 
مي كند و به اعتق��اد برخي از بينن��دگان ميزان پخش 
آگهي ها در لابه لاي فيلم ها و سريال ها آنقدر زياد است 
كه بايد بع��د از پخش ه��ر آگهي خلاص��ه اي از فيلم يا 
سريال دوباره پخش ش��ود تا بيننده، داس��تان فيلم را 
دوباره به ي��اد آورد.  موضوع تبليغات تلويزيوني ش��ايد 
در سال هاي ابتدايي فعاليت صدا و سيما بعد از پيروزي 
انقلاب اسلامي خيلي به صورت جدي دنبال نمي شد و 
آگهي هاي تلويزيوني تنها محدود به چند گروه خاص از 
كالاها و خدمات بود اما با توسعه ارتباطات و فراگير شدن 
تلويزيون به عنوان يك كالاي ضروري و جدا نشدني در 
خانواده ها تبليغات تلويزيوني روز به روز بيشتر شد و رنگ 

و لعاب خاصي نيز به خود گرفت. 
قيمت پخش آگهي هاي تلويزيوني روز به روز بيشتر 
ش��د و مدت زمان پخش آگهي ها نيز افزايش يافت و 
اين روزها نيز متأسفانه شاهد تبليغ كالاهايي هستيم 
كه سنخيت چنداني با فرهنگ ايراني – اسلامي ندارند 
و بيش��تر ترويج كننده مصرف گرايي و تجمل گرايي 

هستند. 
اين درحالي اس��ت كه نتايج يك تحقيق نشان مي دهد 
تنها 37 درصد مردم كالاي خود را بر اس��اس تبليغات 
و 41 درص��د براس��اس تجربه ش��خصي و علاقه مندي 
فردي و مابقي نيز به صورت تصادفي يا به توصيه اقوام و 

خويشاوندان انتخاب مي كنند. 
 افزايش زمان، كاهش كيفيت

شايد مهم ترين مشكل و ايرادي كه به تبليغات تلويزيوني 
گرفته مي شود اين است كه علاوه بر طولاني بودن مدت 
زمان پخ��ش آگهي ه��ا، تبليغات پخش ش��ده كيفيت 
چندان��ي ندارن��د و گاه كالاهايي تبليغ مي ش��ود كه با 

فرهنگ ايراني – اسلامي سازگار نيست. 
ش��ايد براي همين اس��ت كه يك اس��تاد ارتباطات در 
گفت وگو با ايسنا با موضوع »نقد و آسيب شناسي عملكرد 
صدا و سيما در حوزه تبليغات بازرگاني« عنوان مي كند: 
»تبليغات صدا و سيما دست كمي از شركت هاي هرمي 
ندارد؛ هر چه برن��ج و روغن و چاي بيش��تري بگيريد، 
شانس برنده شدنتان براي دريافت يك خودروي لوكس 

بيشتر است!«
علي گرانمايه پور اس��تاد ارتباط��ات در گفت وگو با اين 
خبرگزاري درخص��وص عملكرد صداوس��يما در حوزه 
آگاهي هاي بازرگاني معتقد است: تبليغ »كرم حلزون« 
س��نگين ترين گاف صدا و س��يما ب��ود.  وي مي گوي��د: 
صداوس��يما در طول پنج س��ال گذش��ته بنا به دلايل 
مختلفي با اف��ت عجيب آگهي ه��اي تلويزيوني روبه رو 
شده است و شايد يكي از گاف هاي سنگين صداوسيما 
تبليغ »كرم حلزون« بوده است كه اصلًا مشخص نبود 
چه كسي به اين كرم كه اصلًا خاصيتي هم نداشت مجوز 
تبليغ داد؛ تا قبل از آگهي هاي تلويزيوني خودمان، نسبت 
به آگهي هاي ش��بكه هاي ماهواره اي انتقادهاي زيادي 
داش��تيم ولي الان برايمان عجيب اس��ت كه به عنوان 
اصحاب رسانه چطور اين نوع آگهي ها كه از شبكه هاي 
ماهواره اي شاهد آنها بوديم به تلويزيون خودمان راه پيدا 
كرده است؛ به عنوان مثال قابلمه و لوازم ورزشي عجيب 
و غريب ماهواره، ناگهان س��ر از صداوسيماي خودمان 

درآورده است!
به گفته گرانمايه پور همان  كالاهايي كه در ش��بكه هاي 
ماهواره اي، تبليغ مي ش��دند و منابع مالي اين شبكه ها 
را تأمي��ن مي كردند، حال ناگهان س��ر از صدا و س��يما 

درآورده اند. 

 دانشگاه يا بنگاه؟
انتقادات از صدا و سيما در حالي است كه كارشناسان بر 
اين عقيده هستند صدا و سيما با رسالت واقعي خود كه 
در سال هاي ابتدايي انقلاب اسلامي براي آن تبيين شده، 

فاصله پيدا كرده است. 
جمله معروف بنيانگذار كبير انقلاب اس��لامي حضرت 
امام خميني )ره(، با مضمون اينكه صدا و سيما دانشگاه 
است هنوز به عنوان يك راهبرد اصلي براي صدا وسيما 
از سوي دلسوزان فرهنگي مطرح مي شود اما مثل اينكه 
درآمدزايي براي صدا وسيما لذت بخش تر است و رسانه 
ملي بدون توجه به هش��دارهاي دلس��وزان فرهنگي به 

راحتي آنتن خود را مي فروشد. 
بنيانگذار كبي��ر انقلاب اس��لامي در باره صدا وس��يما 
مي فرمايند: »صدا و سيما بايد دانشگاهي عمومي براي 
هدايت و تربيت مردم باشد؛ يعني دانشگاهي كه در سطح 
كشور گسترده است و بايد به اندازه اي كه مي شود، از آن 

اس��تفاده كرد.« ايش��ان در جايي ديگر فرموده اند: 
»اين دستگاه صدا و سيما امروز وضعي دارد كه 
مسئوليت ش��ما آقايان را خيلي زياد مي كند. 
سابق، تبليغات عبارت از اين بود كه اهل منبر 
يا علما در همان محل محدودي كه داشتند، 
در مسجدي مي رفتند و براي عده اي صحبت 
مي كردند. امروز اين دستگاه در همه كشورها 
پهن ش��ده اس��ت و از راديو گمان ندارم كه 
قشري باشند كه محروم باشند و همه گوش 
مي كنند... بنابراين، اين دستگاه، ... دستگاهي 
است كه با صحت او بسياري از مردم در داخل 
و خارج صحيح مي ش��وند و با فس��اد او فاسد 

مي شوند.«
اي��ن توصيه ه��ا ك��ه در حقيق��ت تبيي��ن 

سياس��تگذاري صدا و سيماست از س��وي رهبر 
معظم انقلاب اسلامي نيز به صدا و سيما گوشزد شده و 
معظم له در يكي از سخنراني هايي خود فرموده اند: »صدا 
و سيما، مدرسه اي عمومي براي همه قشرها در سراسر 
كشور است. برداشت ما از صدا و سيما اين است كه آن را 
دانشگاهي براي تدريس اصول اسلامي � انقلابي بدانيم. 
امام كه فرمودند دانشگاه، در دانش��گاه چيزي تدريس 
مي شود؛ در اين دانشگاه چه چيزي مي خواهد تدريس 
شود؟ آنچه در اين دانش��گاه تدريس مي شود، عبارت از 
پيام ها، پايه ها، مفاهيم و درس هاي اس��لام ناب و اسلام 
انقلابي و اسلام واقعي است. اين، آن چيزي است كه در 

صدا و سيما ايده آل است.«
  ترويج مصرف گرايي و رفاه طلبي

منتقدان بر اين اعتقاد هستند كه ترويج مصرف گرايي و 
رفاه طلبي مهم ترين انتقادي است كه به تبليغات صدا و 
سيما مي توان داشت.  اينكه در يك رسانه ملي كالاهاي 
لوكس و گران قيمت تبليغ شود يا اينكه افراد را به خريد 
محصولات مختلف با وعده برنده شدن جايزه كلان دعوت 

كنند خيلي با رسالت صدا و سيما مطابقت ندارد. 

ش��يوه تبليغات كالاها در ماه هاي گذشته نيز به شدت 
مورد انتقاد قرار گرفته اس��ت و منتق��دان بر اين عقيده 
هستند كه ش��يوه تبليغات كالاها و خدمات در ماه هاي 
اخير به ش��كل كاملًا ملموس شبيه تبليغات ماهواره اي 
شده است.  بگذريم از اينكه برخي از كالاهايي كه به شيوه 
شبكه هاي ماهواره اي تبليغ مي شوند از كيفيت بالايي 
برخوردار نيستند و قيمتي كه براي آنها اعلام مي شود به 
نظر واقعي نمي رسد و بسيار بالاتر از قيمت اصلي است. 

در تبليغات صدا و سيما برخي از خطوط قرمز هم گاهي 
اوقات فراموش مي شود و نوع حضور و پوشش برخي از 
خانم ها در تبليغات تلويزيوني به گونه اي است كه خود 
به خود ترويج كننده پوشش نامتعارف بانوان در جامعه 
است و حتي انتقادات برخي از نمايندگان مجلس را نيز 

در پي داشته داشت. 
در حقيقت تبليغات تلويزيوني اين روزها بيش��تر شبيه 
بليت  هاي بخت آزمايي شده اند و توليدكنندگان كالاهاي 
مختلف با وعده برنده شدن ماشين هاي خارجي، خانه، 
س��كه، هواپيماي دو نفره و... به فروش محصولات خود 
اميد بس��ته اند.  اين همه در حالي است كه كارشناسان 
بر اين عقيده هس��تند كه كالاي خوب و باكيفيت نياز 
به تبليغ زياد ندارد و مش��تري به خوبي مي تواند تفاوت 

كيفيت كالا را تشخيص دهد. 
در همين ارتباط شوراي نظارت بر سازمان صدا و سيما 
نيز نسبت به روند اين تبليغات تذكر داده و در گزارشي 
در پايگاه اطلاع رساني ش��وراي نظارت بر سازمان صدا 
و سيماي جمهوري اس��لامي ايران آورده است: شوراي 
نظارت بر س��ازمان صدا و س��يما روند پخش پيام هاي 
بازرگاني و تبليغات فزاينده اي��ن پيام ها با تبليغ جوايز 
هنگفت و قرعه كش��ي هاي متعدد را نامناس��ب دانسته 
و اين نوع تبليغات را داراي اش��كالات اساس��ي 
عنوان نموده كه نيازمند اصلاح س��ريع اين 

رويه است. 
ايجاد فض��اي تبليغات��ي ناس��الم، ترويج 
رويكردهاي مادي گرايانه و ضد ارزش��ي و 
روحيات عافيت طلبي در مقابل كار و تلاش 
همراه با تبليغ نماده��اي زندگي غربي و 
متعارض با س��بك زندگي ديني و ايراني، 
ترغيب مخاطبان به استفاده از محصولات 
و برندهاي خارجي، ترغيب به مال اندوزي 
كاذب و نامتعارف از طري��ق اهداي جوايز 
در قرعه كش��ي محصولات، ذائقه س��ازي 
براي استفاده از غذاهاي آماده و به تصوير 
كشيدن زن در لفافه گرايش هاي فمينيستي 
و نگاه ابزاري به آن از جمل��ه نكات مورد انتقاد 
ش��وراي نظارت در پخش پيام هاي بازرگاني بوده است 
كه باعث نقض صريح بندهاي دستورالعمل هاي اجرايي 
توليد، تأمين و پخش برنامه ها شده است.  اما در اين ميان 
ش��ايد مهم ترين انتقادي كه به صدا وسيما در خصوص 
تبليغات مي ش��ود اين اس��ت كه موضوع توليدات ملي 
و محصولات بومي كمتر مورد توجه اين س��ازمان قرار 
گرفته و آنچه بيشتر به چش��م مي خورد تجمل گرايي و 
مصرف گرايي است.  سبك زندگي ايراني – اسلامي نيز 
يك موضوع غريب و مظلوم در تبليغات صدا وسيماست 

كه كمتر توجهي به آن شده است. 
به عنوان مثال اگرچه در ي��ك تبليغ تلويزيوني بانوان به 
ظاهر حجاب دارند و پوشيده هستند اما نوع لباس برخي 
بانوان به گونه اي است كه خود به خود ترويج نوع خاصي از 
پوشش است كه با فرهنگ ايراني – اسلامي مغايرت دارد.  
كم جمعيت نش��ان دادن خانواده ها و نيز كمرنگ نشان 
دادن نقش پدر به عنوان يكي از دو ركن اصلي خانواده در 
برخي از تبليغات تلويزيوني يكي ديگر از انتقاداتي است 
كه به صدا و سيما مي ش��ود.  ترغيب افراد براي خريد از 
مراكز تجاري لوكس و خريد كالاه��اي صرفاً مصرفي و 
تجملاتي و لوكس و نيز تبليغ خودروهاي گران قيمت و 
وس��ايل منزل لوكس با قيمت هاي بالا از ديگر انتقاداتي 

است كه به تبليغات صدا و سيما وارد است. 
رفاه طلبي و ترغيب افراد به استراحت و عدم تلاش براي 
به دس��ت آوردن و خريد كالاي مورد ني��از نيز از ديگر 

انتقاداتي است كه به تبليغات صدا و سيما مي شود. 
 تبليغات زياد و اثر معكوس

در خاتمه باي��د گفت برخي كارشناس��ان بر اين عقيده 
هس��تند كه تبليغ بيش از حد كالا ها و خدمات مردم را 
نسبت به تماشاي تلويزيون بي انگيزه مي كند از اين رو 
دست اندركاران و تصميم گيران در حوزه تبليغات صدا 
و سيما بايد به گونه اي برنامه ريزي كنند كه آگهي هاي 
تلويزيوني بيشتر از آنكه معرفي كننده كالاهاي لوكس 
منطبق با فرهنگ بيگانه باشد كالاهايي تبليغ شود كه 
اولاً بومي و ساخته شده توسط متخصصان داخلي و ثانياً 
اين كالاها با فرهنگ بومي و فرهنگ ايراني – اس��لامي 

مطابقت داشته باشد. 

سبك رفتار

گفت و گو با حجت الاسلام و المسلمين حميد  قربانپور 
در رابطه با آثار و تبعات قهر كردن

مابرايوصلكردنآمديم

  قهر كردن و اثرات آن
حجت الاسلام والمسلمين حميد قربانپور معتقد 
اس��ت: فراهم ش��دن زمينه هاي قهر انسان ها با 
يكديگر ب��ه عوامل متعددي بس��تگي دارد اما از 
شايع ترين و رايج ترين نوع آن مي توان به دو مورد 
اش��اره كرد. اول اينكه فردي با ديگري مشاجره 
مي كند و اين بحث و جدل به يك نزاع و درگيري 
شديد ختم و در نتيجه آن زمينه هاي قهر كردن 

با او فراهم مي شود. 
نوع ديگري هم وج��ود دارد كه اولين جرقه هاي 
پيدايش قهر كردن افراد را زده و به آتش افروزي 
در روابط آنها و ايجاد كينه و دشمني در دل آنها 
منتهي مي شود. انسان هاي بي شماري وجود دارند 
كه صرفاً به خاطر بي علاقه بودن و بي ميلي نسبت 
به احوالپرسي و رفت و آمد با شخص مقابل، به او 
كم محلي مي كنند و در نهايت با او قهر مي كنند. 
آنها فقط به اين فكر مي كنند كه راحت شده اند و 

حالا ديگر وقت راحت نفس كشيدن است. 
قربانپور، اس��ترس را يكي از تأثي��رات مخرب و 
جبران ناپذير قهر كردن بر روي جسم، جان و روح 
آدم ها مي داند و اظهار مي كند: شك نكنيد كه اين 
افراد بعد از گذشت مدت كوتاهي از قهر كردنشان 
با فرد ديگر دچار استرس و خودخوري مي شوند. 
با كمي دقت متوجه مي شويم وقتي با دوستان و 
آشنايان خود قهر مي كنيم هجوم افكار منفي را به 
ذهنمان شديداً احساس مي كنيم. به همين دليل 
است كه دين اسلام تأكيدات فراواني بر پرهيز از 
قهر و اقدام سريع براي آشتي كردن مسلمانان با 
يكديگر دارد و قهر ك��ردن را يكي از منفورترين 
عادات مي داند، لذا همه ما بايد سعي كنيم تا از اين 

اخلاق ناپسند دوري كنيم. 
اين كارشناس مس��ائل خانواده تصريح مي كند: 
قهر كردن براي آدميزاد يك خطر بزرگ اس��ت 
كه از نظر پزشكي و روانپزشكي هم روح و روحيه 
آدمي را تحت الش��عاع قرار مي ده��د. خطري بد 
كه گاهي افكار انس��ان را چنان درگير مس��ائل 
واهي مي كند كه انس��ان با خودش هم قهر كند. 
بي شك كس��ي كه با خودش هم قهر مي كند در 
واقع نمي گذارد روحش نفس بكشد و در اصل روح 
خود را مي كشد. بنابراين همگي بايد تلاش كنيم 
با تمرين مس��تمر و با بالا بردن اعتماد به نفس و 
رغبت براي آشتي كردن در خود و با اهميت دادن 
و به جا آوردن سنت حسنه ائمه معصومين )ع( از 

اين پديده ناپسند دوري كنيم. 
 سيره علما و پيامبران در آشتي دادن

گاهي اوق��ات اتفاق مي افت��د كه دو ف��رد يا دو 
خانواده تنها به دليل وجود برخي مسائل جزئي 
و بي اهميت با يكديگر قطع رابطه كرده يا به قول 
معروف با هم قهر مي كنند. اكثر مواقع بهانه هاي 
قهركردن به قدري بي ارزش و پوچ هستند كه افراد 
خجالت زده مي شوند كه دليل قهر كردن خود را به 

ديگران بازگو كنند. 
اين استاد حوزه و دانش��گاه مي افزايد: روزي امام 
صادق )ع( در خانه خود نشسته و در گفت و گويي 
كه با يكي از ياران و دوس��تداران خود داش��تند 
فرمودند: اگر آش��تي دادن دو نفر نيازمند صرف 

هزينه هاي مالي بود تو آن را بپرداز، من بعداً آن را 
به تو پس مي دهم. يار امام رفت و روزي در گذر از 
جايي متوجه قهر شخصي با دامادش شد. در ابتدا 
با آنها صحبت و هر دويشان را به خانه اش برده و 
آنها را موعظه كرد. بعد از اينكه فهميد دليل قهر 
آن دو بر سر مسائل مالي بوده سخنان گوهربار امام 
صادق را به ياد آورد كه فرموده بودند: اگر آشتي 
دادن دو نفر نيازمند صرف هزينه هاي مالي بود تو 
آن را بپرداز، من بعداً آن را به تو پس مي دهم. پس 
با خوشحالي و رضايت خاطر دست در جيب خود 
كرد و با پرداخت مقداري پول به آنها آتش قهر و 
كينه را در دل آن دو خاموش كرد. در آخر هم رو به 
آنها گفت: آگاه باشيد كه پولي كه به شما پرداختم 

مال خودم نبود بلكه از آن امام صادق )ع( بود. 
  نگاه ائمه و معصومين به قهر و آشتي

ائمه اطه��ار با نگاهي دقيق و حساس��يتي بالا به 
موشكافي اين مسئله پرداخته و هميشه انسان ها 
را از اين مسئله نهي مي كردند. در حديثي پيامبر 
عظيم الشأن اسلام)ص( مي فرمايند: از يكديگر 
نبريد و با هم قهر نكنيد و با هم دش��منى نورزيد 
و نسبت به يكديگر حسادت نورزيد و اى بندگان 
خدا با هم برادر باشيد. بر هيچ مسلمانى روا نيست 

كه بيش از سه روز با برادرش قهر كند. 
در حديث شريف ديگري داريم كه امام باقر )ع( 
فرموده اند: هي��چ دو مؤمنى بيش از س��ه روز با 
يكديگر قهر نكردند، مگر اينكه در روز سوم من از 
آن دو بيزار شدم. عرض شد: يا ابن رسول اللّه  آنكه 
ر است، درست ]چون حقّهش همين  ظالم و مقصّه
اس��ت[ اما مظلوم چرا؟ فرمود: چ��را آن مظلوم 
ر منم، تا  ر نم��ى رود و نمى گويد: مقصّه پيش مقصّه

آشتى كنند؟
همانطور ك��ه از اي��ن احاديث برمي آي��د ائمه و 
معصومين ما به ش��دت با قهر كردن و قهر بودن 

دو مؤمن مخالف بوده اند تا جايي كه ما مي خوانيم 
امام باقر)ع( مي فرمايند چنانچه دو مؤمن تا سه 
روز با هم آش��تي نكنند من از آنه��ا بيزار خواهم 
ش��د. لذا ما كه خود را ش��يعه و پيرو معصومين 
)ع( مي دانيم نيز بايد همين نگاه را به اين مسئله 

داشته باشيم. 
چه خوب مي ش��د روزي را به ن��ام روز بدون قهر 
نامگذاري مي كردند تا همانند عيد س��ال نو كه 
همه مردم براي صله رحم به خانه يكديگر مي روند 
در اي��ن روز هم همه در خان��ه بزرگاني همچون 
پدربزرگ ه��ا و مادربزرگ ها جمع مي ش��دند تا 
اگر كس��ي از اعضاي خانواده با ديگري قهر است 

كدورت بين آنها برطرف مي شد. 
 پيشقدم شدن در امر خير و آشتي

حجت الاسلام و المس��لمين قربانپور با بيان اين 
مطلب كه پيامبر گرامي اس��لام بر روي پرهيز از 
قهر تأكيد ويژه اي داش��ته اند مي گويد: از رسول 
خدا روايات زيادي در اين مورد هس��ت. ايش��ان 
مي فرمايند: قهر كردن بيش از سه روز روا نيست. 
پس اگر با هم روبه رو شدند و يكى از آن دو سلام 
كرد و ديگرى ج��واب س��لامش را داد هر دو در 
ثواب شريك هس��تند، ولى اگر جوابش را نداد، 
آن كه س��لام كرده از گناه مبراس��ت و ديگرى 

گناهكار است. 
اهميت پيشقدم شدن در آشتي به حدي بالا است 
كه خداوند آن را بر مؤمنان واجب دانسته و رسول 
خدا نيز مي فرمايند: آن كس كه در امر آشتي از 
برادرش پيشي بگيرد در روز حساب هم جلوتر از 

او به بهشت وارد خواهد شد. 
بنابراين با اطلاع از مض��رات و آثار مخرب پديده 
قهر بر جس��م و جان آدم��ي و همچنين اهميت 
مسئله پيش��قدم يا واسطه ش��دن در امر آشتي، 
پسنديده و شايسته است كه همه ما در رابطه با 
اين مسئله تلاش كنيم تا روزي كه انشاءالل اين 
موضوع در جامعه، خانواده و به خصوص دل هاي 
ما به طور كامل ريش��ه كن شود. دين اسلام دين 
وصل و دوستي و آشتي است و از اين روست كه 
مي گوييم: »ما براي وصل كردن آمديم ني براي 

فصل كردن آمديم«. 
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تبليغاتيكهسبكزندگيرانشانهرفتهاست

وقتيميانآگهيفيلمپخشميكنند!

   بهنام صدقي  

قهر ك�ردن ب�راي آدمي�زاد يك 
خط�ر ب�زرگ اس�ت ك�ه از نظر 
پزشكي و روانپزش�كي هم روح 
و روحي�ه آدمي را تحت الش�عاع 
قرار مي دهد. خطري بد كه گاهي 
افكار انسان را چنان درگير مسائل 
واهي مي كند كه انسان با خودش 
هم قهر كند. بي شك كسي كه با 
خودش هم قه�ر مي كند در واقع 
نمي گذارد روحش نفس بكش�د 
و در اص�ل روح خود را مي كش�د

اگرچه در يك تبليغ تلويزيوني بانوان 
به ظاهر حجاب دارند و پوشيده هستند 
اما نوع لباس برخي بان�وان به گونه اي 
است كه خود به خود ترويج نوع خاصي 
از پوشش است كه با فرهنگ ايراني – 
اسلامي مغايرت دارد. كم جمعيت نشان 
دادن خانواده ه�ا و نيز كمرنگ نش�ان 
دادن نقش پ�در به عنوان يك�ي از دو 
ركن اصلي خانواده در برخي از تبليغات 
تلويزيوني يكي ديگر از انتقاداتي است 
كه به صدا و سيما مي شود.  ترغيب افراد 
براي خري�د از مراكز تج�اري لوكس و 
خريد كالاهاي صرفاً مصرفي و تجملاتي 
و لوك�س و ني�ز تبلي�غ خودروه�اي 
گران قيمت و وس�ايل من�زل لوكس با 
قيمت هاي بالا از ديگر انتقاداتي است 
كه به تبليغات صدا و س�يما وارد است

ش�وراي نظارت بر س�ازمان صدا 
و سيما نس�بت به روند تبليغات 
تذكر داده و در گزارشي در پايگاه 
اطلاع رس�اني ش�وراي نظارت بر 
سازمان صدا و سيماي جمهوري 
اسلامي ايران آورده است: شوراي 
نظارت بر سازمان صدا و سيما روند 
پخش پيام هاي بازرگاني و تبليغات 
فزاين�ده اي�ن پيام ه�ا ب�ا تبليغ 
جوايز هنگفت و قرعه كشي هاي 
متعدد را نامناس�ب دانسته و اين 
نوع تبليغات را داراي اش�كالات 
اساسي عنوان نموده كه نيازمند 
اصلاح س�ريع اي�ن رويه اس�ت

گاهي اوقات در ميان انسان ها خصومت هايي به وجود مي آيد و آنها متوسل به قهر مي شوند بي آنكه 
بدانند اين رفتار چه لطمه هاي جبران ناپذيري به روح و جسم آنها وارد مي كند. برخي مواقع هم 
هست كه آنها به اجبار تن به اين كار ناپسند مي دهند. در دين مبين اسلام بر پرهيز از قهر و پيشقدم 
شدن در امر آشتي بسيار تأكيد شده و مسئله قهر در دين مطهر اسلام يك حركت و عادت ناپسند 
به حس�اب مي آي�د. در اين زمين�ه با حجت الاس�لام و المس�لمين حميد قربانپور كارش�ناس 
مسائل خانواده و استاد حوزه و دانش�گاه به گفت و گو نشستيم كه مش�روح آن در پي مي آيد. 


